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    Știți că: 
 Luna mai a fost numită 

după zeiţa greacă Maia, 

identificată cu cea ro-

mană a fertilităţii, Bona 

Dea, al cărei festival avea 

loc în mai. 

Poetul roman Ovidiu a 

sugerat o altă variantă 

etimologică, considerând 

că numele de mai ar 

proveni din latinescul 

"maiores"- seniori/

bătrâni / vârstnici, urmă-

toarea lună, iunie, având 

o denumire cu obârşia în 

cuvântul latin "iuniores"-

juniori, tineri.                           

Piatra specifică celor 

născuţi în mai 

este smaraldul, un simbol 

al păcii, dragostei, vieţii 

eterne, succesului și care, 

atunci când este purtată 

de cineva are, conform 

superstiţiei, darul de a 

învigora iubirea, inteli-

genţa, artă oratorică şi 

popularitatea. Florile 

nativilor din luna mai 

sunt lăcrămioara şi pă-

ducelul.  

aprilie, 

2017 
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„Adevărata putere se află în mâinile celor care controlează mass-media ”        (Licio Gelli) 

 

Ziua Drapelului de Stat  al Republicii Moldova 

   Republica Moldova 

sărbătorește pe data de 27 

aprilie Ziua Drapelului de 

Stat . Sărbătoarea a fost ofici-

alizată pe 23 aprilie 2010, prin 

votul Parlamentului Republicii 

Moldova.  

Și în liceul nostru a fost onorat 

drapelul , care                              

este un simbol al suveranităţii 

şi independenţei Republicii 

Moldova. Dis-de-dimineață, 

elevii clasei a XI-a i-au întâm-

pinat pe toți cu urări de sărbă-

toare și cu câte un simbol al 

tricolorului pe care     l-au 

prins la pieptul fiecăruia, după 

care, în fiecare clasă s-au 

desfășurat activități de omag-

iere a simbolicii statale. S-au 

accentuat semnificațiile drape-

lului : de  onoare, vitejie şi glo-

rie militară, și-au amintit  de-

spre cei care au servit cu cred-

inţă Patria și  au apărat-o cu 

preţul vieţii. 

   Marele domnitor Ştefan cel 

Mare a ridicat la nivel suprem 

rolul drapelului, instituind 

steaguri pentru toate ţinuturile 

Ţării Moldovei.  Anume de 

atunci datează şi primele imag-

ini ale steagului moldovenesc. 

Avându-şi originile în secolul 

al XIV-lea, Stema de Stat redă 

continuitatea heraldică şi spiri-

tuală cu vechea Ţară a Mold-

ovei. Simbolurile statale 

reprezintă pilonul statalităţii şi 

al unităţii întregii societăţi. 

Totodată, drapelul de stat şi 

imaginea acestuia, indiferent 

de dimensiunile lor, trebuie să 

corespundă întocmai nuanţelor 

şi proporţiilor stabilite. 

     Potrivit cercetătorilor, în 

Moldova feudală, din paleta 

culorilor heraldice folosite la 

confecţionarea steagurilor, a 

dominat, în fond, cromatica 

tradiţională în diferite variaţii: 

roşu şi albastru (azuriu) — în 

mod constant; galben (aur) — 

periodic. Uneori apăreau şi 

alte culori, care erau prezente 

în detalii (stemă, inscripţii). E 

semnificativ faptul că aceste 

culori, în consecutivitatea : 

galben (culoarea aurului), roşu 

şi albastru, conform tratatului 

din sec. al XIV-lea al juristului 

italian Bartolus de Saxoferrato 

„Despre însemne şi steme" , 

sunt considerate cele mai 

„nobile" în cromatica heral-

dică. 

În heraldica modernă, albas-

trul este un simbol al fidelităţii 

şi perseverenţei. Culoarea al-

bastră este culoarea cadrului 

natural: albastrul azur este 

culoarea cerului, a infinitului, 

a visului, a vieţii paşnice şi 

libere. Aurul (galben în drapel) 

semnifică în heraldică soarele, 

bogăţia, prestigiul, grando-

area. Roşul — mărire, bra-

vură, îndrăzneală şi generozi-

tate. În Moldova medievală 

culoarea roşie era tradiţional 

culoarea proprie suveranu-

lui — domnului ţării. Tradi-

ţional pe steagurile Ţării Mold-

ovei au persistat două însemne: 

Capul de bour — simbolul 

Statului Moldovenesc şi Sfân-

tul Gheorghe — Purtătorul de 

biruinţă al creştinătăţii.                  

Drapelul tricolor cu stema am-

plasată în centrul fâşiei gal-

bene a fost legiferat oficial la 

Prima Sesiune a Sovietului 

Suprem al R.S.S. Moldova din 

27 aprilie 1990. Autorul stemei 

de stat a fost Gheorghe Vrabie, 

artist plastic și grafician care a 

fost decorat cu  înalta distincție 

de stat a Republicii 

Moldova — „Cavalerul Ordi-

nului Republicii". 
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„Nimic nu poate înlocui experiența”(Paulo Coelho) 

Ana Covali 

 În preajma ultimului sunet, în sufletul meu, sunt 

sentimente de tristețe, pentru că îmi va fi dor de 

profesorii care mi-au fost alături mai mulți ani. 

În vacanță vreau să suțin cu succes examenele de 

absolvire a gimnaziului și să-mi revăd rudele, 

prietenii. Vreau să călătoresc și să descopăr noi 

tărâmuri. Sper ca această vară să schimbe multe în 

viața mea. 

În aceste zile, îmi amintesc mai mult de clipele 

petrecute alături de colegi și greutățile prin care am 

trecut împreună.Sigur, iubesc să pozez și am de 

gând să fac multe poze la sărbătoarea ultimului 

sunet. 

Da, dăruiesc, în special dirigintei mele, dna Vera 

Bagrin, dar și profesorilor a căror obiecte sunte 

preferatele mele. 

Profesorii au emoții de tristețe, de nostalgie, în cazul 

în care noi plecăm . 

Da! În timpul verii mi se face dor de toți  colegii, 

deoarece suntem puțini în clasă și ne-am împrietenit 

destul de bine în acești nouă ani de zile. La fel, o să-

mi fie dor de unii profesori, pentru că îmi dau multe 

sfaturi utile care mă ajută în viață. Sigur că voi 

reveni la liceu, cu cea mai mare plăcere! 

Sunt mulțumită de notele obținute la sfârșit de an 

școlar. 

 Această afirmație este valabilă pentru elevi, 

deoarece atunci când sunt în vacanță, ei simt dorul 

pentru amintirile petrecute la școală alături de 

colegii și prietenii lor. 

Tatiana Meleca 

În sufletul meu sunt emoții de îngândurare și îmi 

pare foarte trist că o să mă despart de cei mai 

apropiați , desigur că prevalează tristețea despărțirii 

de colegii și de profesorii mult iubiți. 

 Am multe planuri pentru vacanța mare si vreau să 

se împlinească dorințele mult așteptate.Cred că voi 

fi un turist care va admira toate locurile pitorești.Voi 

uita de toate necazurile pe care le-am avut și o să 

mă strădui să fiu cu o minte 

"proaspătă".Numaidecât o să-mi fac niște poze cu 

dragii mei colegi si profesori, deoarece doresc să am 

amintiri frumoase cu această zi.Florile sunt compli-

mentele și sentimentele noastre față de profesori. 

Consider că în această zi fiecare profesor trebuie sa 

primească măcar o floricică.Simt că profesorii au 

emoții de tristețe ca și elevii. Profesorii sunt 

întristați , deoarece unii copii pleacă și , câteodată, 

uită de "a doua casă" unde au fost crescuți și 

învățați. În timpul vacanței îmi este foarte dor de 

profesori și de colegi, dar ne vedem cu unii vara și 

sper că o să ne mai vedem. Aș dori să ramân la liceu, 

dar mi se pare că o să plec în altă  lume și mă voi 

îndepărta de toți cei mai dragi care se află în școală. 

Sunt de acord cu notele acumulate pe tot parcursul 

anului, deoarece aceasta este munca mea. 

Pentru elevi afirmația este valabilă, 

deoarece ,atunci când îți este dor de munca pe care 

ai depus-o, mai repede trece timpul și se termină 

mai repede vacanța. 

„Daniela Stasieva: Aș vrea să nimeresc în 1945, la 

sfârșitul Celui de-al doilea război mondial , când au 

fost biruiți fasciștii, să simt și eu fiorul bucuriei 

datorat victoriei” 

„Alina Țurcan: Aș vrea să călătoresc în vremea lui 

Ștefan cel Mare, să fiu martor al evenimentelor 

glorioase, să înțeleg ce este cu adevărat greu în 

viață, ca, întorcându-mă în prezent, să-mi schimb 

întrucâtva comportamentul.” 

(RE)TRĂIRI ISTORICE                                                                                                                                                          

Istoria este o poveste interminabilă a fiecărui popor. Paginile ei se scriu în timp, se trăiesc intens și se 

simt diferit. Fiecare, probabil, a avut măcar o dată în viață dorința de a evada în trecut pentru a vedea 

ce și cum s-a desfășurat, ce oameni au trăit, ce evenimente au avut loc. La care dintre acestea ar vrea 

să fie martori, ne spun elevii clasei a X-a: 

http://www.citatepedia.ro/index.php?q=mass-media&r=a#


        „Cuvintele sunt vocea inimii” (Confucius) 

pag.3 

       La o ceașcă de vorbă cu ...          

  
 
 
 
- De câți ani lucrați?          
Lucrez din anul 2000, adică de 
17 ani. 

- Ce v-a influențat să vă alegeți 

această profesie? 

În primul rând , nu am dorit 
să fiu profesor, mai mult tindeam 
către cercetări în domeniul 
istoriei. Am devenit profesor din 
conjunc tura timpului și a unor 
situații apărute în anii 2000. 

     -   Ce calități sau trăsături credeți 

că  vă servesc  în cariera dvs.? 

      În primul rând, nu am făcut o 
carieră, am rămas doar la 
statutul de profesor. Creșterea 
profesională în acest domeniu a 
fost determinată  de munca 
asiduă și dorința de a promova 
printre elevi noile orientări în 
educație, care le permiteau 
ulterior să-și dezvolte mai bine 
personalitatea. 

-Numiți trei realizări cu care vă 

mândriți cel mai mult. 

În primul rând , fostul elev 
Cerici Igor - care a absolvit cu 
succes facultatea de istorie a 
USM și care a fost apreciat pe tot 
parcursul studiilor sale. O altă 
realizare este implicarea elevilor, 
practic în fiecare an, în activități 
nu doar la nivel local și raional, 
dar chiar republican și inter-
național. Toate aceste implicări 
au avut succes și au contribuit la 
promovarea imaginii L. T. 
„Evrika”. 

- Considerați că e posibilă o 
creștere în calitate de profesor în 
școală? 

 Creștere profesională - da; dar 
în carieră , sistemul de 
învățământ din Republica 
Moldova nu creează cele mai 
optime condiții. 
- Considerați eficientă noua   

orientare în politica 
educațională? 

  Dorința de schimbări este 
binevenită, dar există două 
lacune: au fost lichidate elemente 
pozitive din sistemul de 
învățământ din perioada 
sovietică și , cu toate că , de la 
nivel local parvin propuneri 
pentru îmbunătătirea politicii 
educaționale, ele nu întotdeauna 
sunt acceptate.  
-Dacă v-ați întoarce în trecut, ce 

profesie v-ați alege?                                         
Aș încerca să obțin o profesie în 
domeniul juridic, deoarece 
statutul de profesor devine tot 
mai puțin agreabil; pe când 
oamenii legii se promovează mai 
lejer. 

-Ce activități preferați în timpul 

liber? 

   Pescuitul și lucrul cu softuri la 
calculator. Primul - crează 
condiții de relaxare, al doilea 
este un hobby care mă 
captivează. 

- E greu de predat istoria în ziua 
de azi?  

 Este greu de lucrat în 
sistemul de învățământ. Să 
predai istoria este ușor și 
interesant. Îmi place că se pune 
accent pe formarea 

competențelor și nu pe 
acumularea cunoștințelor. Dar 
anual sunt dezamăgit de 
evaluările finale care pun 
accentul pe cunoștințe, făcând o 
discrepanță între predare- 
învățare și evaluare. 

-Există diferență între elevii din 

trecut și elevii de azi? 

      Nu există. Cu părere de 
rău ,există diferențe între 
părinții din trecut și părinții de 
azi, fiindcă nu toți părinții 
apreciază corect munca 
profesorilor. 

- Ce calități trebuie să aibă o 
persoană pentru a deveni 
profesor?                          

 Răbdare și dorința de a 
munci, nefiind apreciat nici 
moral, nici spiritual. 

-Ce le-ați sugera elevilor? 

     Chiar dacă pare că succese au 
în viață mai mult cei care nu fac 
studii, cu timpul se 
demonstrează că o creștere în 
carieră și o profesie mai 
atrăgătoare poate fi obținută 
având studii. Deci, elevii trebuie 
să îmbine eficient distracțiile și 
învățătura. 

    Mulțumim!  
A intervievat Diana Strah 

Dl. Grigore  Cojocaru, profesor de  istorie 

„Cartea pe care nu o citești nu te poate ajuta”  (Jim Rohn) 
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       DE CE MINȚIM? 

   Minciuna este fie un semn de slăbiciune, fie o menajare a celui mințit. Când este o menajare apare 
ocazional, când este o slăbiciune devine o obișnuință.La început minți instinctiv, din teamă, ca să te 
protejezi. Nu îți dai seama că este o slăbiciune. Cu timpul, cu cât situația devine mai complicată în urma 
minciunilor, planifici minciuna. Astfel irosești o parte din energie și gândire accentuând propria stare de 
slăbiciune în fața provocărilor realității. “Realitatea” fictivă paralelă creată îți asigură o oarecare 
protecție, dar trăiești permanent cu teama spargerii oglinzii false a minciunii. Spargere care ar duce la 
confruntarea cu adevărul. Teama asta te face să îți conștientizezi slăbiciunea, dar ești incapabil să 
schimbi starea de lucruri, te-ai afundat. Uneori acceptarea trăirii în minciună și cu minciuna duce la o 
naturalizare a acesteia de către toți cei implicați. Lumea fără minciună pare utopică, imposibilă. E 
preferabil, totuși, să încercăm să evităm o astfel de situație. Minciuna este prezentată, ca realitate, încă 
de la începuturi: „Satan o minte pe Eva că nu va muri dacă va mânca din fructul oprit” (Facerea 3, 4), cu 
ce se termină tot îndemnul ne convingem fiecare pe parcursul anilor. Rezistând în timp, minciuna este 
utilizată de mulți oameni în diferite scopuri, uneori pentru a evita o responsabilitate anumită, alteori 
pentru a se mândri cu ceea ce de fapt nu au făcut, pentru a scăpa de o pedeapsă etc.  Elevii din clasa a 
VII-a  ne spun din ce motiv au fost mințiți  sau au mințit vreodată. 

 Valeria Oală: De obicei, mințim 

pentru a ocoli  niște probleme. Nu

-mi place să mint. Mint, de obicei, 

când trebuie să ajut pe cineva sau 

să nu pricinuiesc vreun rău. M-am 

simțit dezamăgită,  atunci când m-

au mințit, dar nici  prea bine când 

însămi am mințit. 

  Mihaela   Cojocaru: Mințind, ne 

salvăm, din punct de vedere 

psihologic. Nu prefer să mint, dar  

uneori trebuie ,fiindcă sunt situații 

critice. Am fost mințită și nu o 

dată, m-am simțit obijduită, la fel 

de trist mă simt când trebuie să 

mint.          

  Ionela Sorocean: Mințim, ca să 

nu provocăm un șoc cuiva.De 

obicei, nu prefer să mint, dar am  

amăgit  când  n –am vrut să-i 

provoc durere unei persoane.M-

am simțit umilită când m-au 

mințit. Nu-i prea bună dispoziția 

nici  atunci când minți. 

Ștefan Scarlat: Uneori mințim, ca 

să facem cuiva bine, să nu-l 

supărăm, uneori pentru binele  

nostru. Nu prefer să amăgesc, dar 

mint și sunt mințit de alții. Mă 

simt rău atunci când sunt mințit și 

simt o satisfacție vicleană atunci 

când însumi amăgesc.   

          În discuție cu Olesea Storoj 

Dicționar:                  VINIET*K+Ă 
Cuvântul a venit la noi, în Moldova, oricât ar părea de 

paradoxal, și din Vest, și din Est. Din Vest a descins forma lui 

legală, adică literară – vinietă, cu sens de ornament. 

Substantivul vine din franțuzescul vignette, ceea ce înseamnă 

viișoară. I s-a spus așa, deoarece unul dintre motivele cele mai 

frecvente ale ornamentelor respective era vița-de-vie, cu 

frunze și struguri. Vinietele împodobeau frontispiciile cărților. 

Moda vinietelor a dispărut din poligrafie prin anii '60-'70 ai 

secolului trecut.  Din Est ne-a picat un intrus, e vorba de 

termenul „виньетка”, cuvânt care denumește o fotografie 

comună cu portretele unui colectiv mic – o clasă de elevi, o 

grupă de studenți absolvenți etc., etc. Nu e greu de ghicit de 

ce acest tablou colectiv a fost numit așa – portretele erau, de 

regulă, înfrumusețate cu viniete, astfel făcându-se un transfer 

de sensuri de la ornament la imaginea fotografică. Ciudat în 

această poveste e faptul că rușii, deși folosesc în limbajul 

colocvial cuvântul „виньетка” (cu sens de fotografie comună 

cu portretele separate ale unei clase sau ale unei grupe de 

studenți), nu au în dicționar  cuvântul-titlu „виньетка” anume 

cu sensul respectiv. Filologii ruși îl acceptă doar cu sensul 

„clasic” – de motiv decorativ. Noi am luat cu împrumut de la 

ruși termenul „виньетка” (fotografie) și așa îi zicem fotografiei 

în comun, deoarece nimeni nu ne-a explicat cum se numește 

în română această imagine colectivă compusă din 15-25 de 

portrete separate. I se spune tablou de promoție sau tablou 

de absolvire: „panou care cuprinde numele absolvenților dintr

-o promoție, trecute alfabetic, și fotografiile acestora.  



„Câte limbi știe omul să vorbească, de atâtea ori e om”(proverb) 
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    AROMA ÎMBĂTĂTOARE A PRIMĂVERII NE-ADUCE-N CULMI DE                    

VISE  ȘI  AMINTIRI ...   

         N-a rămas mult și va răsuna ultimul sunet pentru elevii din toată țara. Pentru 

unii, acesta va fi semnul începutului unei vacanțe frumoase și productive, însă 

pentru elevii claselor a IX-a și a XII-a, acesta va fi și începutul sesiunii de examene 

de absolvire. Anul acesta , în liceul nostru , clopoțelul va suna doar pentru 

absolvenții clasei a IX-a. I-am rugat pe actualii absolvenți să facă  o analiză  a 

anului școlar ce se sfârșește, să-și exprime unele gânduri , impresii, răspunzând la 

întrebările chestionarului :  

1.Ce prevalează în sufletul tău  
în preajma ultimului sunet de clopoțel:  
bucuria libertății sau tristețea 
 despărțirii de colegi și profesori?  
2. Care sunt planurile cele mai mari  
pe care ți le faci pentru vacanța mare? 
 3. În aceste zile uiți sau, dimpotrivă, 
 îți amintești mai mult de unele 
 necazuri sau greutăți pe care  
le-ai avut pe parcursul anului școlar?  
4. La ultimul sunet de clopoțel  
obișnuiești să te fotografiezi?  
5. În această zi dăruiești flori profesorilor?  
Cui anume?  
6. Îi simți pe profesori emoționați  
de despărțirea de absolvenți?  
Dar pe absolvenți?  
7. Ți se face dor în timpul 
 verii de unii colegi?  
Dar de unii profesori?  
8.Ești mulțumit de notele  
obținute pe final de an școlar?  
Dacă nu, ce crezi  
că ți-a scăpat de sub control?  
9. Crezi că afirmația ce urmează  
este valabilă și în cazul elevilor  
„O vacanță plăcută se termină  
atunci când începe  
să-ți  fie dor de munca ta. ”(Morris Fishbein)? 

Aș dori să revin la liceu. În vacanță duc dorul unor colegi și profesori.  
Sunt mulțumit de rezultatele obținute în finalul anului școlar.   

Ana Borovscaia 
 În preajma ultimului sunet, în su-
fletul meu prevalează atât bucuria 
libertății, cât și tristețea despărțirii 
de colegi și profesori. Totuși, con-
sider că prin străini vom reuși să 
fim oricând, de aceea, savurez cli-
pele petrecute acasă, pentru că 
sunt ferm convinsă că îmi va fi 
foarte dor de părinți, pedagogi și 
prieteni.  
Până când, pentru vacanța mare 
nu mi-am făcut planuri, dar, în 
primul rând, îmi doresc foarte 
mult să susțin bine examenele de 
absolvire a gimnaziului, tocmai 
apoi, să mă distrez cu prietenii. În 
timpul verii, voi citi atât literatură 
beletristică, cât și literatură 
științifică pentru a căpăta noi 
cunoștințe pentru anul următor de 
studii.  
În aceste zile, mă strădui să uit 
toate momentele neplăcute și fac 
tot posibilul să petrec cât maim 
mult timp alături de colegi. 
Da, e și normal că la ultimul sunet 
obișnuiesc să fac poze. Anul 
acesta, fiind absolventă, voi face 
cu mult mai multe poze decât în 
anii precedenți.  Bineînțeles, în 
această zi dăruiesc flori profeso-
rilor. Sunt de părerea că pentru 
munca ce o depun ei zi de zi, e 
prea puțin o floare. Totuși, acest 
gest contează foarte mult, 
deoarece demonstrează stima, 
respectul și recunoștința pentru 

cunștințele ce le seamănă peda-
gogii în creierele noastre. În spe-
cial, dăruiesc flori profesorilor care 
îmi predau obiectele mele prefer-
ate.Din experiențele altor ani, ob-
serv cum profesorii sunt foarte 
emoționați de faptul că, odată cu 
trecerea anilor, tot mai multe 
generații își iau zborul în lumea 
mare și tot mai puțini elevi rămân 
în liceu.  
În timpul verii, mi se face dor atât 
de colegi, cât și de profesori. Când 
suntem în vacanșă, nu avem răb-
dare până la 1 septembrie, de 
aceea, deseori, organizăm întâlniri 
cu ai noștri colegi de clasă Cu 
siguranță voi reveni la liceu pentru 
a-i vedea pe profesori, pentru a le 
spune cât e de greu în străinătate 
și, bineînțeles, a le mulțumi pentru 
toată munca lor.  
În general, sunt mulțumită de 
notele obținute pe parcursul aces-
tui an școlar. Cu siguranță, să fi 
depus mai multă străduință și să fi 
avut mai multă răbdare și 
rezistență, rezultatele aveau să fie 

cu mult mai îmbucură-
toare.Consider că această 
afirmație este valabilă pentru 
elevi, deoarece vacanța și plăcerea 
primită de la această se termină 
odată cu dorința de a reveni în 
băncile școlii, de a fi alături de 
colegi și profesori și de a trece 
dintr-o clasă în alta pentru a 
învăța lucruri noi și utile.  

Marius Colibă   

 În sufletul meu prevalează  mai mult bucu-
ria libertății 
În vacanța mare cel mai important este să 
mă pregătesc și să susțin examenele de 
absolvire 
Îmi amintesc de unele necazuri pe care le-
am avut pe parcursul anului școlar. Nu , nu 
obișnuiesc să mă fotografiez. Îmi place să 
dăruiesc flori profesorilor  R.Cojocaru,I. 
Codîmschii, A.Turbal, V.Mercic. 
Pe unii profesori îi simt emoționați de 
despărțirea ce va urma, eu însă nu simt 
nimic. 

Scrie, ca să păstrezi florile gândului tău,altfel le ia vântul”(Nicolae Iorga) 
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        O  lecție ecologică 

      La 22 aprilie,                                                    
în fiecare an, se sărbătorește  Ziua 
Internațională a Planetei Pământ  
   (sau Ziua Pământului), instituită de ONU,                                                                                                                                                      
în 2009,prin Rezoluția 63/278,  
  pentru a ne reaminti fiecăruia că Pământul  
și ecosistemele sale ne oferă condițiile   
pentru întreținerea vieții. 

    A sosit primăvara, anotimpul când natura vine la 

viaţă. În acest timp, în toate localităţile din ţară, in-

clusiv şi la Râbnița, se dă start bilunarului de salubri-

zare şi amenajare a localităţilor. Elevii liceului 

„Evrika”, îndrumați de dl.S.Spânachi, au lăsat 

calculatoarele și telefoanele, și ,cu minim efort şi 

maxim entuziasm, au contribuit la amenajarea şi 

înverzirea teritoriului liceului. 

Sunt cunoscute efectele benefice ale naturii asupra sănătății noastre, ba mai mult, cercetările științifice au 

demonstrat că priveliștile frumoase scad gradul de stres, iar plimbările în zonele cu spații verzi 

îmbunătățesc capacitatea meditativă și diminuează frustrările. Pe cei din clasele a V-a și a VI-a, i-am invitat 

la  iarbă verde, rugându-i să ne răspundă la câteva întrebări:1.În școală,î n clasa ta, se organizează excursii? Cât de 

des ieșiți în sânul naturii? 2. Alcătuiești ierbare care să constituie material pentru studiile de botanică? 3. Ce animale sălbatice ai 

prin preajma localității ? 4. Ai auzit de la părinții sau bunicii tăi  despre  animale care au dispărut între timp din  zonă? 5. Îți este 

frică de vreun animal sălbatic? De ce? 6. Prin părțile noastre s-a întâmplat ca vreun animal sălbatic să pricinuiască vreun  rău? 7. 

Cum crezi, gândacul de bucătărie și șoarecele de casă sunt animale sălbatice sau domestice? 8. Ce râu curge  prin preajma 

localității tale ? În ce stare se află acesta? Ai participat la vreo activitate de curățire a râului? 9. Ai sădit acasă vreo parcelă cu 

flori, vreun copac? 13. Cunoști vreo instituție din Republica Moldova care are grijă de protecția stratului de ozon?  

Sergiu Perepujnâi, cl.a V-a: 
În sânul naturii ieșim foarte 
rar. Pe la noi trăiesc vulpi, 
lupi. Am auzit că au 
dispărut iepurii de pădure. 
Mi-e frică de lupi, deoarece 
sunt răi, chiar am auzit că 
un tată cu fiul său au fost 
atacați de lup în pădure. 
Râul  Nistru se află într-o 
stare nu chiar bună. Am 
sădit flori. 
Evelina Melnic, cl. a V-a: 
Excursii se orgaizează,dar în  
sânul naturii ieșim  cel mult 
o dată pe an.Nu fac ierbare. 
Cunosc că sunt mistreți, 
lupi. Râul  Nistru  are apa 
destul de murdară, eu în-
sămi nu am participat la  

activități de salubrizare  și 
nici n-am sădit nimic. 
Alexandru Perepujnâi, cl.a 
V-a: Se organizează excur-
sii, dar în sânul  naturii 
ieșim de două ori pe an. 
Cred că trăiesc la noi vulpi 
și lupi.Gândacul de bucătă-
rie și șoarecele de casă cred 
că sunt animale domes-
tice.Râul Nistru e într-o 
stare deplorabilă, deoarece 
e înconjurat de gunoiști, eu 
însumi n-am participat la 
curățirea malului râului. 
Acasă am sădit copaci fruc-
tiferi, meri și piersici. 
Perciun Nicoleta, cl.a VI-a: 
În sânul naturii ieșim o data 
în an. La noi trăiesc 

mistreți, lupi, iepuri, vulpi. 
Îmi provoacă frică lupii, 
deoarece au dinți fioroși. 
Râul Nistru curge prin lo-
calitatea noastră, are apa 
foarte murdară, personal 
am participat la strângerea 
murdăriei de pe malul Nis-
trului. În ograda casei am 
sădit o poieniță cu lalele. 
Grigore Negru, cl.a VI-a: 
Excursii se organizează, dar 
în natură ieșim foarte rar. 
Nu fac iebare.Cunosc că 
prin locurile noastre trăiesc 
lupi și vulpi, am auzit chiar 
că un lup a călcat gospo-
dăria unui om. Cred că sunt 
domestic, deoarece găzdui-
esc în gospodăriile 

oamenilor. Apa râului Nis-
tru e murdară, personal, n-
am participat în activități 
de salubrizare. Împreună cu 
familia am sădit copaci 
lângă casă. 
Anton Tataru, cl. a VI-a : În 
sânul naturii ieșim o dată 
pe an , la 1 iunie. Nu alcă-
tuiesc ierbare. Se găsesc pe 
la noi vulpi, mistreți, lupi, 
dar nu cunosc care au mai 
fost și nu sunt. Râul Nistru 
se află într-o stare bună, 
eu , împreună cu niște 
prieteni, am strâns gunoiul 
din preajmă. Acasă am 
sădit meri, vișini și zam-
bile.Nu cunosc .  
A intervievat, Alina Țurcan 



„Capătul  lumii e chiar lângă tine, pentru că Pământul  e rotund” 

                                                                                              (Cristofor 
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   Florile de salcâm  sunt o 

surpriză  culinară pe care ne-o  

aduce luna mai.  Acești ciorchini 

albi sunt cei care, la începutul lui 

Florar, îmbibă aerul cu un parfum 

dulce și ne țin afară până seara 

târziu. Inflorescența salcâmului 

este comestibilă, fiind cunoscute 

diverse modalități de utilizare a 

acesteia – de la consumarea 

florilor ca atare, până la prepa-

rarea dulcețurilor, siropurilor, 

ceaiurilor sau a delicioșilor gogoși.                                                                        

Cu siguranță, rețeta cu gogoși nu 

te poate lăsa indiferent. Iată cum 

se prepară. Se aleg câteva cren-

guțe de flori de salcâm, se spală și 

se lasă la scurs. Între timp, într-un 

vas se pregătește o compoziție din 

două ouă, o cană cu lapte, patru 

lingurițe de zahăr și făină, obți-

nându-se un aluat asemănător 

celui pentru clătite. Florile se trec 

prin această compoziție și se 

prăjesc în uleiul încins. După ce se 

rumenesc, se scot și se ung cu 

miere. Este recomandată și  salata 

din flori de salcâm și verdețuri de 

primăvară. Simplă și delicioasă, 

salata are următoarea compoziție: 

5-6 crenguțe fragede de flori de 

salcâm bine dezvoltate, o legătură 

de pătrunjel, una de mărar, una-

două roșii, sare și ulei. Florile se 

spală de impurități și se desprind 

de pe crenguțe, după care se 

adaugă celelalte ingrediente. În 

afară de proprietățile gustative 

deosebite, florile de salcâm au și 

un puternic efect terapeutic. Sub 

formă de infuzie, acestea sunt 

remediul ideal pentru durerile și 

arsurile gastrice. Infuzia se obține 

dintr-o lingură de flori și circa 200 

ml de apă clocotită. Peste 15-20 

de minute lichidul poate fi stre-

curat și băut.Este bine cunoscut 

ceaiul din flori de salcâm. Această 

băutură caldă, îndulcită cu miere 

este cel mai popular remediu 

natural folosit în cazuri de febră, 

de dureri în gât sau tuse și, 

totodată, se ia pentru un sistem 

imunitar mai bun. În acest scop, 

se recomandă și mierea de 

salcâm. În combinație cu nucile, 

mierea de salcâm vine în ajutorul 

celor care suferă de oboseală 

fizică și intelectuală. Se știe că 

florile de salcâm au un mare efect 

calmant și sedativ, drept urmare 

fiind ideale în insomnii. Terapia cu 

flori de salcâm presupune 

plimbări zilnice în zone cu salcâmi 

înfloriți, departe de zgomot și de 

sursele poluante. Florile de 

salcâm se recoltează atunci când 

sunt dezvoltate în totalitate, din 

locuri curate și pe vreme însorită. 

Se usucă la umbră în încăperi bine 

aerisite. Pentru a avea flori de 

salcâm proaspete toată vara, dar 

și în sezonul rece, acestea se pun 

în pungi de hârtie, apoi în pungi 

de plastic și se depozitează în 

congelator.  

           PARFUMUL  LUI  FLORAR 

DUMINICA MARE     
Creștinii ortodocși serbează, la 

50 de zile după Paști, Rusaliile, 

adică Pogorârea Duhului Sfânt 

sau Cincizecimea, unul dintre 

marile praznice împărătești 

ale Mântuitorului, în care a 

fost alcătuită prima 

comunitate creștină, nucleul 

Bisericii de mai târziu. 

Duminica Cincizecimii, numită 

și Duminica Mare, Troița, 

Sfânta Treime, este 

sărbătoarea anuală a pogorârii 

Sfântului Duh peste Sfinții 

Apostoli, eveniment pe care ni

-l istorisesc Faptele Apostolilor 

și cu care se încheie 

descoperirea față de lume și 

de creația lui Dumnezeu. 

Sărbătoarea cade întotdeauna 

la zece zile după Înălțare sau 

la 50 de zile după Paști. Este, 

totodată, sărbătoarea 

întemeierii Bisericii creștine, 

pentru că, în aceeași zi, în 

urma cuvântării însuflețite a 

Sfântului Apostol Petru, s-au 

convertit la creștinism 

aproximativ 3000 de oameni, 

care au alcătuit cea dintâi 

comunitate creștină din 

Ierusalim. Duhul Sfânt, sub 

chipul unor limbi de foc, a 

umplut de darurile sale pe 

apostoli, pentru început 

aceștia căpătând marea 

putere de a grăi în limbi 

străine, necunoscute de ei 

până atunci. Spre mirarea 

              Felicitări! 
        Vă felicităm pe toți cei născuți în lunile de primăvară și 

vară,                   

                               Profesori și elevi!  

Când încă o petală din anii tăi frumoși s-a scuturat alene, 

vibrând armonios, privește cu mândrie, gândind neîncetat la 

restul de petale ce nu s-au scuturat. ! La Mulți Ani! 

pag.8 

Echipa redacțională: 

Domenti A.,-redactor-șef; 

Borovscaia A.,Bucioc M.,Cojocaru M.,ConduraruD.,Covali A.,Meleca T.,Moruz D.,Odobescu A.,Sandu A.,Storoj O.,ȘtirbuM.,Tataru A.,Țurcan A. 

Coordonator: Moscovciuc N.. 

                                                        E-mail: evrikapro@mail.ru 

 


